
یک کارشناس صنعت خودرو پاسخ داد

آیا بازگشت قیمت خودروها به قبل ممکن است؟
از زمان اعلام قیمت های جدید محصولات خودروسازان که 
مجهز به استانداردهای ۸۵ گانه و بهبود قوای محرکه است، 
تعدادی از مشتریانی که از طریق سامانه یکپارچه در نوبت قرار 
گرفته بودند، دست به اعتراض زده و نظر آنها خرید خودروی 
ارتقا یافته و جدید به قیمت سابق است که در همین راستا یک 
کارشناس خودرو مطرح شدن این موضوع را موجب تحمیل 
زیان های بسیار سنگینی به پیکره صنعت خودروسازی کشور 
عنوان کرد.  امیرحسن کاکایی، عضو هیات علمی دانشکده 
خودرو دانشگاه علم وصنعت، در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
سیاست های قیمت گذاری دستوری و آنچه مسئولان دولتی 
اعلام می کنند، در مردم این توقع را ایجاد کرده که خودروساز 
باید جور همه چیز و به طور خاص جور تورم را بکشد؛ گویی 
خودروساز بنگاه خیریه ای است که باید بی چشمداشت و 
توقع به مردم خودرو دهد.  وی خاطرنشان کرد: زمانی که 
یک خودرو به اجبار ۲۰۰ میلیون تومان زیر قیمت تمام شده 
فروخته می شود، مردم تصور می کنند که حتما دولت این 
پول را از محلی تامین می کند، اما واقعیت این است که پول 
اقدامات خودروسازان از جیب سهامدارانی که بخش از آن 
مردم هستند، می رود.  این کارشناس صنعت خودرو ادامه داد: 
با وجود تحریم هایی که چند سالی است شاهد آنها هستیم و 
از سوی دیگر افزایش قیمت مواد اولیه، نمی توان توقع داشت 
که با گذشت زمان قیمت محصولات تولیدی ثابت مانده و 

دستخوش تغییرات نشود. 

   عدم توجه به رابطه مستقیم خودرو با نرخ تورم، 
نوسان ارز و تحریم ها

 کاکایی ضمن تاکید بر اینکه مصرف کننده، افزایش قیمت 
هر محصولی را باورپذیر و محتمل می داند؛ چراکه نسبت 
به وضعیت حال حاضر کشور و اقتصاد آگاه است؛ گفت: اما 
متاسفانه خودرو همچنان محصولی است که پذیرش اصلاح 
قیمت آن در جامعه وجود ندارد. این در حالیست که تولید 
خودرو بیش از هر محصول دیگری رابطه مستقیمی با نرخ 

تورم، نوسانات قیمت ارز و تحریم ها دارد. 
عضو هیات علمی دانشکده خودرو دانشگاه علم وصنعت 
با بیان اینکه خودروسازان طی سال های اخیر موفق شده اند 
در تولید بخش بزرگی از قطعات و مجموعه های خودرو 
به خودکفایی دست پیدا کنند، تصریح کرد: اما همچنان 
تامین بخشی از قطعات از طریق واردات انجام می پذیرد؛ این 
موضوع در کنار تورم سالانه، موجب می شود تا خودروساز 
نیز همانند هر بنگاه اقتصادی برای بقای خود و جلوگیری از 
افزایش زیان انباشته، دست به اصلاح قیمت ها و به روزآوری 
آن ها بزند؛ اقدامی که اغلب به صورت قطره چکانی انجام شده 
و به سختی محقق می شود.  این کارشناس صنعت خودرو 
کشور، ضمن اشاره به اشاره به رانت بسیار سنگینی که در 
اکثر محصولات تولیدی خودروسازان داخلی وجود دارد، 
اظهار کرد: بیشتر محصولات خودروسازان در سال های 
اخیر زیر قیمت بازار عرضه می شود؛ به عبارت دقیق تر، 
اصلاح قیمت خودرو تنها از سود خریدار کم کرده و زیانی 
به وی وارد نمی کند؛ اما در حال حاضر، خودروساز با تولید 
خودرو متحمل زیان می شود و این در شرایطی است که 
دریافت کنندگان خودرو سوبسید و سود بسیار زیادی از 
اختلاف قیمت کارخانه و بازار دریافت می کنند.  وی این توقع 
را که قیمت خودرو بر مبنای هزینه ها و قیمت های یک سال 

گذشته محاسبه شود، انتظار غلطی دانست. 
کاکایی یادآور شد: پس از انتقادهای بسیاری که به عرضه 
خودرو به روش قرعه کشی شده بود، سازمان حمایت و 
وزارت صمت، به منظور جلوگیری از فعالیت سوداگران و 
رساندن خودرو به دست مشتریان واقعی، عرضه خودرو را 
تنها محدود به بستر سامانه یکپارچه کردند؛ در این روش 
متقاضی باید برای ثبت نام، مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان را در 
حساب وکالتی خود بلوکه می کرد؛ مبلغی که پس از مدتی 

به حساب مشتریان بازگردانده می شد. 
عضو هیات علمی دانشکده خودرو دانشگاه علم وصنعت 
خاطرنشان کرد: در واقع این اقدام برای تمیز دادن میان 
سوداگران و مصرف کنندگان واقعی خودرو بود اما عده ای بر 
این باور بودند این مبلغ بلوکه شده به حساب خودروساز واریز 
شده است؛ این درحالی است که برخلاف این گمانه زنی ها، 
پیشنهاد دریافت این مبلغ از سوی سازمان حمایت و به 
منظور حمایت از مصرف کنندگان واقعی طرح ارائه شد و این 
وجه به حساب این سازمان )سازمان حمایت( نزد بانک ها 

بلوکه بود، نه خودروساز!
این کارشناس صنعت خودرو کشور گفت: حال که جنجال 
بر سر اصلاح قیمت محصولات ارتقا یافته از سوی برخی 
افراد با اهداف مشخص طرح می شود، ذکر این نکته ضروری 
است که ارتقای محصولات خودروسازان به استانداردهای 
 Day light و ESC، GSI و TPMS ،محافظت از عابر پیاده
الزامی است که از سوی سازمان استاندارد ابلاغ شده و 
خودروساز ناچار است برای دریافت مجوز شماره گذاری و 
پلاک، محصولات خود را مجهز به این استانداردها کنند. 
این اقدام برای خودروساز هزینه بر است اما در راستای 
ارتقای رضایتمندی مشتریان و درخواست های آنها و 
همچنین دریافت مجوز تولید و عرضه خودرو، از این الزام 
تمکین کرده است.  به اعتقاد کاکایی، خودروساز همیشه 
متهم به تولید محصولات بی کیفیت است؛ از همین روی، 
همواره سعی در بهبود دارد. برخی بهبودها جزئی بوده و 
رفع آنها بر روی قیمت خودرو تاثیری نمی گذارد، اما برخی 
مواقع به جای بهبود، ارتقای محصول صورت می گیرد که 
در اینصورت بخشی از طراحی محصول دچار تغییر شده و 
خودرو به روز می شود؛ طبعا در این صورت قیمت محصول 
افزایش پیدا می کند؛ چراکه خودروساز برای اعمال این 
ارتقا، خطوط تولید خود را به روز کرده و قطعه ساز نیز خود را 
با این برنامه هماهنگ و به روزآوری می کند.  این کارشناس 
صنعت خودرو ضمن تاکید بر اینکه قیمت فروش محصولات 
خودروسازان بر اساس مجوزهای رسمی است که سازمان 
حمایت و شورای رقابت صادر می کنند، خاطرنشان کرد: 
قیمت هایی که در حال حاضر مشاهده می کنیم، قیمت های 
عقب مانده از تورم است؛ بنابراین اینکه ما تصور کنیم 

قیمت ها به حالت قبل باز می گردد، غیرممکن است. 

آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: خبر عملیاتی شدن تفکیک 
وزارت بازرگانی از وزارت صمت از سوی محمدرضا پورابراهیمی، 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در حالی اعلام شد که تاکنون 
حدود 7 بار سابقه ادغام و تفکیک این دو وزارتخانه در دولت های 
مختلف تجربه شده است که مهم ترین و منطقی ترین آن »کوچک 
سازی دولت و جامعیت انجام امور اداری صادرات و واردات و...« بوده 
است. اما گویا حل مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم از کانال این 
ادغام و تفکیک ها می گذرد و در این راستا بعد از برکناری فاطمی 
امین، وزیر وقت صمت در دولت سیزدهم، باز هم به شکل جدی تری 
زمزمه تشکیل وزارت بازرگانی آغاز شد و به گفته ابراهیمی قرار 
است در شروع فصل زمستان عملیاتی شود. رویکردی که به گفته 
کارشناسان هزینه بسیاری را برای انجام این تفکیک بر دولت 
تحمیل خواهد کرد و پیچ و خم های اداری بسیاری را برای فعالان 
اقتصادی به ارمغان خواهد آورد و تاثیری در بازار افسارگسیخته 
قیمت ها نخواهد داشت و بسیار مطلوب تر است به جای تشکیل 
وزارتخانه های جدید که در تضاد با شعار کوچک سازی دولت 
است، از مدیران کارآمدتر در همان وزارت صمت برای بهبود امور به 
کارگرفته شود یا در نهایت این تغییر را با تشکیل سازمان بازرگانی با 
هزینه های کمتر و تفکیک وزارتخانه ها تجربه کنند تا هزینه کمتری 

را بر شانه دولت و در نتیجه مردم تحمیل کنند. 

   نتیجه 7 بار ادغام و تفکیک 
به گزارش آرمان ملی، پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس از تشکیل وزارت بازرگانی در زمستان امسال خبر داد. 
طرحی که برای نخستین بار در تابستان ۱39۰ با هدف کوچک 
سازی دولت و تنظیم بهتر بازار و بهبود فرآیند صادرات و واردات و... 
کلید خورد و از آن پس تاکنون 7 بار ادغام و تفکیک را در دولت های 
مختلف تجریه کرده است و مسئولیت سنگین مدیریت بازار و اقتصاد 
را در این حوزه جست و جو کرده اند که البته هر بار با واکنش های 
مختلفی در این خصوص روبه رو شده است. مجتبی یوسفی، نماینده 
مجلس با بیان اینکه وزارت بازرگانی موافق و مخالفینی جدی دارد، 
گفت: شخصاً جز مخالفین هستم؛ با وجود اینکه وضعیت معیشت 
مردم خوب نیست و میراث سیاست های پولی و مالی و اقتصادی در 
دولت های مختلف است، اما باید گفت این وزارتخانه 7 بار تفکیک 
و ادغام شده است. در دهه ۸۰ وقتی بحرانی در مدیریت تأمین 
کالای اساسی پدید می آمد، بحثی کارشناسی گذاشته می شد و 
وزارت جهاد را به عنوان نماینده تولیدکنندگان مواد پروتئینی و از 
وزارت بازرگانی وقت به عنوان تنظیم گر و مجوز دهنده برای واردات 
و صادرات و نیز از وزارت صنعت به عنوان حامی تولیدکننده یاد 
می شد. یوسفی ادامه داد: در نهایت پس از بحث های کارشناسی 
متعدد در صداوسیما مصرف کننده و تولیدکننده و مسئولان متوجه 
نمی شدند قصور از سوی کدام وزارتخانه است و بدین معنا بود که 
یک موضوع به سه وزارتخانه بازمی گردد. او اضافه کرد: در دنیا نیز 
همواره تولیدکننده و سیاست گذار حوزه بازرگانی و تولید یکی بوده 
و هست تا از تولیدکننده حمایت شود و وزارت بازرگانی به وزارت 
واردات تبدیل نشود. این نماینده مجلس افزود: این بحث در دولت 
قبل هم مطرح بود و در نهایت در دولت قبلی به عزل و تعویض یک 
وزیر بود و در آن جا نیز مباحث جدی و اساسی طرح شد که در 
نهایت رأی نیاورد. یکی از دلایلی که این مسأله مجدد به کمیسیون 
ارجاع شد، این بود که عده ای می گفتند بر اساس برنامه ششم و 
قوانین بالادستی که قرار بود وزارتخانه ها کاهش یابند، تشکیل 
وزارت بازرگانی بر اساس اصل 7۵ بوده و بار مالی دارد و خلاف 
مصوبه برنامه است. عده ای نیز مطرح می کنند که وزارت بازرگانی 
صرفاً در حوزه تفکیک می گنجد و افزایش وزارتخانه مطرح نیست؛ 

درحالی که تنها اسم را تغییر داده ایم. 

   سامان بخشی بازار با تفکیک؟ 
یوسفی با بیان اینکه مدافعان تشکیل وزارت بازرگانی کنترل 
بازار را بهانه می کنند، افزود: اگر این افراد مدعی هستند که بازار 
باید کنترل شود، پاسخ دهند که آیا کنترل بازار پس از تشکیل 
این وزارتخانه به دست بخش بازرگانی سپرده می شود؟! این در 
حالی است که نظارت با مجموعه تعزیرات است که ذیل وزارت 
دادگستری فعالیت می کند. همچنین تولید نیز در وزارتخانه ای 
دیگر نظارت می شود و از طرفی در اوج گرفتاریِ تأمین کالای 

اساسی و عدم حمایت از تولید و آشفته بازار خودرو تشکیل وزارت 
بازرگانی دردی را دوا نمی کند. وی با بیان اینکه امروز با موضوعات 
جدی در بحث حمایت از صنعت وجود دارد، افزود: قرار بود به دولت 
اجازه داده شود اگر تشخیص داد، گمرک را از وزارت اقتصاد گرفته 
و ذیل وزارت بازرگانی تعریف کند؛ ولی بر اساس قانون مجلس یک 
نفر باید تصمیم گیر و تصمیم ساز می بود تا وضعیت کنونی بار دیگر 

پدید نیاید. 

   تشکیل وزارت بازرگانی برخلاف برنامه ششم توسعه 
بر اساس این گزارش بسیاری از مخالفان هزینه های تشکیل 
مجدد وزارت بازرگانی را بالغ بر ۵۰۰۰ میلیارد تا 7۰۰۰ میلیارد 
تومان تخمین می زنند و معتقدند که تفکیک وزارت صمت، 
نتیجه ای جز تحمیل هزینه های جدید به دوش دولت ندارد، آن 
هم در شرایطی که کشور با فشارهای اقتصادی فراوانی روبه رو 
است. تشکیل وزارت بازرگانی بدون توجه به نظرات کارشناسی 
شده توجیهی ندارد. هرچند برخی از افراد معتقدند تفکیک وزارت 
بازرگانی از وزارت صمت به صورت جدی از زمان برکناری فاطمی 
امین وزیر وقت دولت سیزدهم شدت بیشتری گرفت و در این 
راستا برخی نیز معتقدند دولت به منظور سوخت نشدن برخی از 
مهره های خود درصدد است با تشکیل سازمان ها و وزارتخانه ها 
و... از آنها مجددا بهره جوید و در حقیقت پاداشی به این افراد به 
زعم خود کارآمد بدهد. در همین زمینه یکی از اعضای کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس گفت: به نحوه اداره جلسه ۲۵ تیر ماه توسط 
هیأت رئیسه که در آن دو فوریت تشکیل وزارت بازرگانی به تصویب 
رسید، اشکال اساسی وارد است. رئیس مجلس به این موضوع توجه 
نداشت که ایجاد یک وزارتخانه جدید، توسعه ساختار است و بر 
مبنای قانون برنامه ششم توسعه، تصویب چنین لایحه ای نیاز به 
دوسوم آرای نمایندگان دارد، اما رئیس مجلس با ۵4 درصد رای 
موافق نمایندگان، تصویب کلیات آن را اعلام کرد. رضا تقی پور 
افزود: اساساً چنین ساختاری که به تصویب رسیده، اصالت ندارد و 
یا به تعبیری متغیر مستقلِ اصلی نیست. قطعاً ما خواستار مدیریت 
صحیح تک تک اجزای صنعت، معدن و تجارت کشور هستیم؛ حال 
یک ساختاری برای این موضوع مورد نیاز است و ساختارها معمولاً 
قراردادی هستند. یعنی مجلس با قوه مجریه توافق می کند که 
دولت به یک شکل خاص، وزارتخانه را اداره کند. حال که بیش از 
۱۰ سال از ادغام این وزارتخانه می گذرد، بهتر بود آسیب شناسی 
صورت بگیرد تا اشکالات کار نمایان شود؛ نه اینکه بحث تفکیک 

را پیش بکشند. 

   تفکیک وزارت صمت مشکلات را حل نمی کند 
نماینده تهران تصریح کرد: اشکال کار در معماری بدون استحکام 
جدید است که طی بیش از ۱۰ سال به حال خود رها شده است. 
یعنی اگر مجموعه حاکمیت با اصول علمی، فرآیندهای اصلی و 
کلیدی را شناسایی می کرد و مجدداً روی به سازمان دهی و مهندسی 
آن می آورد، امروز چنین مشکلاتی ایجاد نمی شد. نیاز به تأکید است 

که با تفکیک وزارت صمت، مشکلاتی که دولت در خصوص وزارت 
صمت مطرح می کند، حل نمی شود و حتی اگر این دو وزارتخانه هم 
جدا از هم بودند، آن موقع هم، من مخالف ادغام بودم. به باور من، با 
تفکیک وزارت صمت، همه مشکلات قبلی می تواند پابرجا باشد و 

هم مشکلات جدیدی بر آن افزوده شود. 

   هزینه های جانبی با وجود کسری بودجه 
مهدی پازوکی، کارشناس اقتصادی در این باره به »آرمان ملی« 
گفت: ادغام وزارت بازرگانی و صنعت و معدن در سال های قبل 
در حقیقت در راستای در خدمت گرفتن سیاست های بازرگانی 
در مسیر توسعه و رشد اقتصادی – صنعتی کشور صورت گرفت 
و اصلی ترین جنبه آن حمایت از تولید ملی و تسریع در اجرای 
خدمات بازرگانی و تولید و واردات و صادرات است، این نکته ای است 
که در اکثر کشورهای در حال توسعه و پیشرفته در حال انجام است 
هرچند این مسأله در کشور ما در هیچ شکل و قالبی عملیاتی نشده 
و موفق عمل نکرده است. با توجه به کسری بودجه در شرایط فعلی 
دولت باید در مسیر کاهش هزینه ها گام بردارد، هر چند درحال 
حاضر نیز اعتبارات هر وزارتخانه ای به طور صحیح درمسیر و جای 
خود هزینه نمی شود به عنوان مثال در زمانی که ساختمان وزارت 
جهاد کشاورزی در بلوار کشاورز با اعتباری بالغ بر ۸۵ درصد بودجه 
تخصیص یافته به این سازمان ساخته شد که خودِ این امر جای سوال 
دارد، اما بعد از مدتی این ساختمان واگذار شد که بیانگر بی برنامگی 

و فقدان نظارت صحیح است. 

   مدیران را به جای تفکیک و ادغام ها کارآمد تر کنید 
آلبرت بغازیان، کارشناس مسائل اقتصادی در این باره به »آرمان 
ملی« می گوید: در واقع در هم تنیده بودن بسیاری از تصمیماتی 
که در این دو وزارتخانه صورت می گیرد مطلوبیت بیشتری را ایجاب 
می کند تا از تفکیک مجدد وزارت صمت اجتناب ورزیم تا هم امور 
داخلی و هم خارجی تجارت از سرعت و کمیت بهتری برخوردار 
گردد ولی گویا برخی از افراد باز هم میل به این دارند تا این تفکیک 
انجام شود و شاید بهتر است بگوییم که این اقدام بیشتر از اینکه 
اقدامی اقتصادی باشد سیاسی است یا شاید بهتر باشد که تحت 
اقتصاد سیاسی از آن یاد کنیم که برخی از افراد به دنبال لابی های 
گسترده هستند که منفعتشان از این طریق تامین می گردد. 
تعیین فردی که بتواند قوی عمل کند و همچنان بر مسند معاونت 
بازرگانی وزارت صمت بنشیند بسیار بهتر از این است که مجدداً 
طرح تفکیک این وزارتخانه را اجرایی کرده و باز هم هزینه هایی را 
در شرایطی بر دوش دولت و ملت تحمیل کند که کانال های بسیار 
دیگری برای هزینه کردن آن وجود دارد، اما متاسفانه نبود چنین 
فردی در شرایط کنونی که بتواند به صورت جامع بر هر دو بخش 
بازرگانی و صنعت و معدن نظارت کند این گمان را ایجاد می کند 
که شاید با تفکیک این وزارتخانه بتوان بر مشکلات این مجموعه 
فائق آمد هرچند اگر چنین گزینه ای در حال حاضر موجود بود نیز 
امکان بهره جستن از آن به عنوان معاونت قوی در حوزه بازرگانی 

نیز فراهم است. 

   توجه به تجارب جهانی 
استفاده از تجارب جهانی علاوه بر نتایج حاصل از این ادغام و 
تفکیک ها می تواند مانع از هدررفت سرمایه و زمانی شود که در 
راستای اجرای طرح های مشابه کشور را دچار زیان می کند. در 
کشورهای موفق در حوزه اقتصاد، امور صنایع، معادن و بازرگانی 
تحت مدیریت و هدایت یک وزارتخانه است. در ایران براساس 
سیاست   های کلی قرار نیست دولت متولی امور اجرایی اقتصاد باشد. 
فعالیت   های اقتصادی را باید مردم انجام دهند و دولت سیاستگذاری 
و تنظیم   گیری را عهده   دار باشد. تفکیک وزارت صمت به وزارت   های 
»بازرگانی« و »صنعت ومعدن« بر خلاف تجارب موفق جهانی و 

سیاست   های کلی است. 
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نگــره

ذره بین
حسین راغفر: 

 دولت مرتب از بانک
  استقراض می کند

استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: 
دولت در حال استقراض است و مرتب از بانک  
مرکزی استقراض می کند. چون استقراض از 
آن مسیر ارزان تری نسبت به انتشار اوراق برای 
دولت است.  حسین راغفر در گفت وگو با ایلنا 
درباره بودجه ۱4۰3 و افزایش سهم مالیات در 
بودجه به طوری که درآمد مالیاتی به دو برابر 
درآمد نفتی رسیده و افزایش 3۶ درصدی 
سهم اوراق در بودجه اظهار داشت: بارها به 
رئیس جمهوری همین موضوع را اعلام کرده ام 
که مگر سایر کشورهای دنیا برای تامین بودجه 
نفت فروشی می کنند؟ محل تامین بودجه 
در سایر کشورها هم مالیات است، اما موضوع 
مهم اینکه از چه کسانی مالیات گرفته شود. 
نباید محل تامین بودجه در مالیات ستانی از 
بخش تولید، کارگر، کارمند و پرستار و معلم 
باشد. بلکه مالیات ستانی باید از محل مصارف 
لوکس، واردات کالاهای لوکس، قشر ثروتمند 
کشور و دارایی و ارث باشد.  وی با بیان اینکه 
دو برابر شدن سهم مالیات از درآمد نفتی به 
معنای فاصله گرفتن از بودجه نفتی است، 
ادامه داد: درست است که از بودجه نفتی در 
حال فاصله گرفتن هستیم اما باید توجه داشت 
بودجه مالیاتی و غیرنفتی برای مسئولان و 
تصمیم گیران یک اجبار بوده و نه یک تصمیم 
و انتخاب. دولت درباره فاصله از بودجه نفتی 
تصمیم نگرفته است بلکه با اجبار به این سمت 
حرکت می کند.  این کارشناس اقتصادی افزود: 
باید به سمت بودجه غیر نفتی پیش برویم 
اما این اقدام باید نسبت به اینکه درآمدهای 
مالیاتی از چه محلی تامین می شود، آگاهانه 
باشد، چراکه اگر فشار مالیاتی بر عرضه کننده 
تحمیل شود در نهایت منجر به افزایش قیمت 
کالا و خدمات خواهد شد و مصرف کننده و مردم 
این افزایش قیمت را می پردازند. بنابراین در این 
شرایط اقتصادی موجب بدتر شدن وضعیت 
معیشت مردم خواهد شد. این در حالی است 
که همواره میزان افزایش دستمزد کمتر از نرخ 
تورم بوده  است.  راغفر با تاکید بر اینکه افزایش 
فشار مالیاتی بر مردم وضعیت کنونی را بحرانی تر 
می کند، اظهار داشت: هر چند بودجه مالیاتی 
اجتناب ناپذیر است اما نباید فشار مالیاتی بر 
کارگر و تولید باشد.  وی تاکید کرد: موضوع 
خطرناک دیگر در بودجه فروش اوراق است، 
چراکه این اوراق را به طور قطع مردم خریداری 
نمی کنند، این اوراق از سوی بانک ها و موسسات 
دولتی و حکومتی خریداری می شود و روی این 
موسسات فشار وارد می کنند که این اوراق را 
خریداری کنند.  این کارشناس اقتصادی ادامه 
داد: در حالی که همین دولت در انتقاد دولت 
گذشته میزان فروش اوراق را زیر سوال می برد 
و مدعی می شود که دولت با فروش اوراق آینده 
را بدهکار کرده  است. ضمن اینکه وقتی اوراق 
قرضه به فروش می رسد باید با بهره بازپرداخت 
شود و این خودش با توجه به بدهی های قبلی 
دولت، بدهی های آینده دولت را به مراتب افزایش 
می دهد.  راغفر افزود: برای جبران کسری بودجه 
مسیر کم هزینه و کم آسیب تر استقراض از بانک 
مرکزی است. وی با اشاره به سیاست ترجیح 
فروش اوراق بر استقراض از بانک مرکزی تاکید 
کرد: دولت در حال استقراض است و مرتب از 
بانک  استقراض می کند. اما استقراض از بانک 
مرکزی مسیر ارزان تری نسبت به انتشار اوراق 

برای دولت است. 

 تعرفه برق و گاز مشخص شد
در بودجه سال ۱4۰3 هر واحد مسکونی برای 
گاز و برق باید به ترتیب 4۰۰۰ ریال و 3۰۰۰ 
ریال بپردازند، این عدد برای واحدهای تجاری 3۰ 
هزار ریال است.  بر اساس لایحه بودجه ۱4۰3 
به استناد ماده )۱۲( قانون الحاق برخی مواد به 
قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت )۲( 
به هر یک از وزارتخانه های نفت و نیرو از طریق 
شرکت های تابعه ذیربط اجازه داده می شود 
ماهانه از هر واحد مسکونی مشترکان گاز مبلغ 
چهار هزار )۰۰۰ .4( ریال، از هر واحد مسکونی 
مشترکان برق مبلغ سه هزار )۰۰۰ .3( ریال و از 
هر یک از واحدهای تجاری مشترکان گاز و برق 
مبلغ 3۰ هزار )۰۰۰ .3۰( ریال اخذ و به عنوان 
منابع داخلی نزد خزانه داری کل کشور واریز 
کنند.  برای مشترکان روستایی مبالغ فوق الذکر 
معادل ۵۰ درصد است و مشترکان فاقد انشعاب 
گاز از پرداخت معافند وجوه فوق مشمول مالیات 

بر درآمد و مالیات بر ارزش افزوده نخواهد بود. 
عوارض موضوع ماده )۵( قانون حمایت از 
صنعت برق کشور مصوب ۱394/۸/۱۰ به میزان 
۱۰ درصد )٪۱۰( مبلغ برق مصرفی در سقف 
۸9 هزار میلیارد )۰۰۰ .۰۰۰ .۰۰۰ .۰۰۰ .۸9( 
ریال تعیین می شود، مشترکان برق روستایی و 
عشایری مجاز از شمول حکم این جزء معافند. 
سی و پنج درصد از این منابع به حساب شرکت 
توانیر نزد خزانه داری کل کشور برای حمایت 
از توسعه و نگهداری شبکه های برق روستایی 
و جابه جایی تیر برق در معابر روستایی و ۶۵ 
درصد مابقی برای تولید برق تجدیدپذیر و پاک 
و توسعه فناوری های تجدیدپذیر با اولویت، 
روستایی، عشایری خانوارهای کم درآمد تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان 
بهزیستی کشور به حساب سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( نزد 
خزانه داری کل کشور واریز می گردد تا براساس 
مبادله موافقتنامه با سازمان برنامه و بودجه کشور 

به صورت کامل به مصرف برسد. 

 خبــــر

 »آرمان ملی« معایب و مزایای تفکیک وزارت بازرگانی و صمت را بررسی می کند 

آزمایش آزموده ها در دایره سرگردانی 
 سکانس هشتم؛ جدایی »ت« از صمت

یوسفی: اگر افرادی مدعی هستند که بازار باید کنترل شود، پاسخ دهند که آیا کنترل 
بازار پس از تشکیل این وزارتخانه به دست بخش بازرگانی سپرده می شود؟! این در 
حالی است که نظارت با مجموعه تعزیرات است که ذیل وزارت دادگستری فعالیت 
می کند. همچنین تولید نیز در وزارتخانه ای دیگر نظارت می شود و از طرفی در اوج 
گرفتاریِ تأمین کالای اساسی و عدم حمایت از تولید و آشفته  بازار خودرو تشکیل 

وزارت بازرگانی دردی را دوا نمی کند

وزیر نفت گفت:گسترش و تداوم تنش ها در منطقه 
منجر به نااطمینانی و بی ثباتی دربازارهای انرژی به ویژه 
بازارهای جهانی نفت می شود و اعضای اوپک پلاس در 
نشست پیش رو گزینه های موجود را بررسی می کنند.به 
گزارش  مهر  جواد اوجی در آستانه برگزاری نشست های 
وزارتی اوپک و اوپک پلاس در هفته آینده )شنبه و یکشنبه، 
چهارم و پنجم آذرماه( گفت: با نزدیک شدن به زمان 
برگزاری سی وششمین نشست وزارتی ائتلاف تولیدکنندگان 
عضو سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و غیر 
اوپک )اوپک پلاس(، گمانه زنی ها درباره تحولات پیش رو و 
تصمیم های احتمالی نشست اوپک پلاس افزایش یافته است.

وی افزود: گسترش و تداوم تنش ها در منطقه خاورمیانه منجر 
به نااطمینانی و بی ثباتی بازارهای انرژی به ویژه بازار نفت 
خواهد شد و امنیت انرژی منطقه و جهان را به خطر می اندازد.

وزیر نفت ادامه داد: تداوم بی ثباتی سیاسی باعث نوسان های 
شدید قیمتی در بازارهای جهانی نفت می شود و امنیت تأمین 
انرژی و توسعه پایدار صنعت انرژی را به خطر می اندازد.اوجی با 
اشاره به نشست وزارتی پیش روی اوپک پلاس در وین، تصریح 
کرد: همه ناظران و متخصصان بازار نفت به دستاوردهای 
سازنده توافق اوپک پلاس برای ثبات بازار و تحقق امنیت انرژی 
اذعان دارند و کشورهای عضو این ائتلاف، در نشست پنجم 
آذرماه در دبیرخانه اوپک، همه گزینه های موجود برای حفظ 

ثبات بازار نفت را مورد توجه قرار می دهند.وی گفت: ایران به 
عنوان یکی از مؤسسان اوپک، همواره از توافق اوپک پلاس و 
تصمیم هایش حمایت می کند زیرا توافق اعضای این ائتلاف 
 Declaration( در قالب بیانیه همکاری اوپک و غیر اوپک
of Cooperation(  را به سوبازار نفت، تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان و اقتصاد جهانی می داند.وزیر نفت افزود: حفظ 
ثبات پایدار در بازار نفت، نیازمند تثبیت و تداوم همکاری و 
تشریک مساعی اعضای اوپک و تولیدکنندگان غیر اوپک است و 
اراده کشورهای عضو ائتلاف اوپک پلاس، برقراری و حفظ ثبات 
در بازار نفت است که عملکرد این کشورها در سال های اجرای 
توافق بیانیه همکاری به طور کامل این موضوع را ثابت می کند.

وزیر نفت خبر داد:

حمایتایرانازتوافقوتصمیمهایاوپکپلاس


